
Přeji Vám příjemné únorové dny.   

N a v š � v i l i  j s m e  n a š e 
partnerské město Heidenau, kde 
jsme podepsali žádost o financo-

vání projektu „Města bez hranic“ 
prostřednictvím Fondu malých projektů 
Euroregionu Labe. V případě úspěšnos� 
budou financovány některé kulturní      
a společenské akce s našimi německými 
přáteli.  

                    Pavel Urx, starosta města

leden byl  ve znamení  příprav              
a plánování na následující období. Byla 
to především příprava rozpočtu na 
letošní rok a jeho schválení na únoro-
vém jednání zastupitelstva města.

Z dokončených akcí je třeba 
zmínit předání zkolaudované 
nástavby mateřské školy       
do užívání MŠ, kde dojde        
k navýšení celkové kapacity     
o 22 dě�. Celkové náklady 
stavby činily 7,9 miliónů Kč,     
z čehož 7,3 miliónů bylo 
financováno prostřednictvím 
dotace IROP.

Ze stejného dotačního �tulu 
bude  rovněž  financována 
modernizace hasičské zbrojnice, kde 
jsou předpokládané náklady 2,2 miliónů 
Kč, s naší 5% spoluúčas�. Práce na této 
akci již probíhají. Obnovena byla také 
rekonstrukce veřejných toalet, které by 
měly být v provozu ještě před zahájením 
nové turis�cké sezóny. 

Připravujeme předláždění chodníku 
okolo úřadu, rekonstrukci opěrné zdi     

u místní komunikace na Sokolském 
vrchu, nový asfaltový povrch v ulici 
Novina, úpravu ostrůvku na náměs�   
pro zrealizování autobusové točny,        
v květnu po schválení dotace nákup 
štěpkovače a kompostérů, vybudování 
„oranžového přechodu“ v ulici 

Palackého.
Probíhá kácení přestárlých 

dřevin na hřbitově, které na 
podzim nahradí nově vysázené.

Začíná „plesová sezóna“       
v městském kině a kdo se rád 
baví, na své si jistě přijde.
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Milí Benešováci,

Výroční valná hromada SHD Benešov nad Ploučnicí 

Zimní pohledy 

Dne 19.1.2019 se uskutečnila             
v prostorách učebny SDH Benešov nad 
Ploučnicí výroční valná hromada.        
Za hojné účas� členů se zhodno�la 
práce  a činnost za minulý rok a byl 

představen plán práce a úkolů na rok 
letošní. Dále bylo předáno ocenění 
zasloužilým členům za jejich práci            
i přínos na poli požární ochrany. Této 
akce se zúčastnili také čestní hosté z řad 

našeho města a to starosta města pan 
Pavel Urx, dále zástupci sdružení hasičů 
Čech, Moravy a Slezka a také zástupci 
naší družební organizace hasičů             
z německého Heidenau.

Foto: Antonín Vorel

2x foto: Ota Dračka
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Událost č.1 / TECHNICKÁ POMOC 
Odstranění stromu / Blankar�ce. Dne 
9.1.2019 byla naše jednotka v 6:30 
vyslána k nahlášenému stromu, který 
bránil průjezdu vozovkou. Jednotka 
vyjela s CAS 20 Scania v počtu 1+3.

Událost č.2 / TECHNICKÁ POMOC 
Odstranění stromu / Blankar�ce. Dne 
9.1.2019 byla naše jednotka v 15:36 
vyslána k nahlášenému stromu, který 
visel na drátech el. vedení. Jednotka 
vyjela s CAS 20 Scania v počtu 1+3         
a AZ30 v počtu 1+3. 

Událost č. 3 / DOPRAVNÍ NEHODA  
Úkl id  vozovky /  Benešov n.Pl . ,             
ul. Palackého. Dne 13.1.2019 byla naše 
jednotka v 5:53 vyslána společně s HZS 
ÚK Děčín k dopravní nehodě osobního 
automobilu v Benešově nad Ploučnicí. 
Jednotka vyjela s CAS 20 Scania v počtu 
1+5. S ohledem na poškození domu      
s plynovou přípojkou, bylo nezbytné 
p r o v é s t  n a  m í s t ě  p o t ř e b n á 
pro�požární opatření.

Ze zásahů SHD

Bioodpad 2019 

Každé sudé úterý:

Svoz bude prováděn dle uvedeného 
harmonogramu. Hnědou popelnici 
přistavte večer před svozem příp. ráno 
před 6.00 hod. na místo, kam pravidelně 
přistavujete popelnici na směsný 
komunální odpad k odvozu odpadu 
nebo na určená stanoviště. Nádoba Vám 
bude vyprázdněna pouze tehdy, když se 

v ní nebudou nacházet odpady nesluči-
telné se sbíranými bioodpady jako např. 
tekuté zbytky jídel, oleje, kos�, maso, 
uhynulá zvířata, biologicky nerozložitel-
né odpady, nebezpečné a jiné odpady. 
Právě z důvodu, že je zapotřebí pro účely 
zpracování těchto odpadů na kvalitní  
tzv. „zelené komposty“ udržet i kvalitu 
sb íraných  odpadů,  žádáme  Vás               
o respektování těchto pokynů. Pokud 
nebude obsah nádoby vyhovovat 
požadavkům na sbírané odpady, nebude 
Vám nádoba při svozu BIO odpadů 
vyprázdněna. Ve sběrném dvoře 
Benešova nad Ploučnicí mohou občané 
odevzdávat biologicky rozložitelný 
odpad bez poplatku v průběhu celého 
roku.

Do nádoby na bioodpad patří: spadlé 
ovoce (prokládané trávou a řezem keřů), 
zbytky ovoce a zeleniny (např. okrajky     
z brambor, mrkve, kousky jablek, nať, 
apod.), čajové sáčky, kávová sedlina, 
skořápky z vajec, lis�, tráva, zbytky 
rostlin (kořeny a listy zeleniny, kvě�ny, 
apod.), kousky větví keřů i stromů 
(posekané, nastříhané, prořezané nebo 
zpracované štěpkovačem), dřevěné 
piliny. 

Kamila Zárubová, referentka odboru VŽP, tel.: 412 589 827

Svoz tříděného odpadu v roce 2019 



Co vás může zajímat  - přednášky a besedy
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Stolní tenis - KP II. SK. C.

13. kolo: TJ  Dolní Zálezly A - GPD Benešov nad Ploučnicí A 6:12

12. kolo: KST Kalich Litoměřice A - GPD Benešov nad Ploučnicí A 12:6 
Body: J. Hanuš 4; M. Š�pek 3; M. Babička 1; M. Myslivec 1; 
11. kolo: TJ  Slovan Varnsdorf A - GPD Benešov nad Ploučnicí A 9:9 

Body: J. Hanuš 4; M. Š�pek 2; M. Babička 4; M. Myslivec 4; F. Nebohý 0 (střídal 

M. Š�pka)

Body: J. Hanuš 2,5; M. Š�pek 1,5; M. Babička 0; M. Myslivec 0; F. Nebohý 0 

(střídal M. Babičku) 

Body: J. Hanuš 2,5; M. Š�pek 2,5; M. Babička 0; M. Myslivec 1; 

10. kolo: GPD Benešov nad Ploučnicí A -SK Ště� C 14:4 

9. kolo: TTC Roudnice B - GPD Benešov nad Ploučnicí A  14:4 

Body: J. Hanuš 3,5; M. Š�pek 4,5; L. Babička 3; M. Myslivec 1;

První tři úspěšní luš�telé, kteří pošlou nebo přinesou na MÚ k paní Klomfarové správně vyluštěnou křížovku, obdrží dárek. 
Lepší doma krajíc chleba než v... (viz tajenka)

Luš�te rádi? Zde je jedna stará lidová moudrost. 

Ka žd o ro č n ě  ko n a n é  s o u t ě že               
o nejlepší bramborový salát pořádané 
dopoledne 24.12. 2018 v restauraci    
"U Bašistů" se účastnilo 15 soutěžících  
a to jak místních, tak i z okolí.  Hodno�la 
se chuť, vzhled, konzistence. Na prvním 
místě se umís�l Roman Hakl, druhé 
místo obsadil Dušan Hellinger a tře� 
místo Milan Černý. Po celou dobu 
panovala skvělá nálada.

Rádi bychom velice poděkovali         
za sponzorský dar, který přinesl pan   
Ing. Václav Moravec. Děkujeme všem 
soutěžícím a těšíme se na další kolo, 
které se uskuteční 24.12.2019

                                                Bašistová 

O nejlepší salát
0 5 . 0 3 . 2 0 1 9  o d  1 7 : 0 0  h o d i n                

v městské knihovně v Benešově n/Pl, 
beseda se spisovatelem a historikem 
Vlas�milem Vondruškou

1 1 . 0 4 . 2 0 1 9  o d  1 7 : 0 0  h o d i n                
v knihovně v Děčíně, téma "Orchideje 
Č es kého  st ředo hoř í "  p řed n á š í 
Vlas�slav Vlačina

0 6 . 0 2 . 2 0 1 9  o d  1 7 : 0 0  h o d i n                
v knihovně v Děčíně, téma "Pestrá 
krajina", přednáší Dan Pitek

05.02.2019 od 16:00 hodin v ČVUT   
v Děčíně, téma "Jezy na Labi"

2 1 . 0 3 . 2 0 1 9  o d  1 7 : 0 0  h o d i n                
v knihovně v Děčíně, téma "Albánie", 
přednáší Vojta Hejduk



                               vedoucí odboru VŽP
                               Ing. Hana Karlíčková

Na podzim 2019 a jaro 2020 připravu-
jeme i revitalizaci zeleně v parku              
u kostela, ošetření dřevin v parku pod 
„bílou školou“, výsadbu stromů na hřiš� 
u ZŠ Opletalova, na hřiš� pod jídelnou    
a výsadbu ovocných dřevin okolo 
základní školy, které budou využívány      
i ke vzdělávání školáků a budou částečně 
v jejich péči. Na výsadbu požádáme        
o dotaci z Operačního programu Životní 
prostředí.     

V průběhu letošní zimy bude realizo-
váno dlouho připravované poměrně 
rozsáhlé kácení dřevin na městském 
hřbitově. Vzhledem k velkému množství 
dřevin v nevyhovujícím stavu bude 
realizována nejprve 1. etapa, ve které 
odstraníme 13 lip, 70 tújí a několik 
drobných dřevin v dolní polovině 
hřbitova a několik dřevin v levém horním 
rohu. Na podzim a na jaře příš�ho roku 

je plánována výsadba nových lip do řad 
dle historických fotografií.

Revitalizace městské zeleně 

strana 4

Benešovské noviny 2019

Krásný a meteorologicky příznivý rok 
2019 přeje Jaroslava  Hloušková.

ŘÍJEN – krásný, slunný a teplý 
podzimní měsíc. Slunce sví�lo 21 dnů. 
Ke konci měsíce déšť a přeháňky, pršelo 

9 dnů, napršelo 35 mm srážek. Teploty - 
ranní se pohybovaly od 3°C do 16°C, 
odpolední od 10°C do 24°C. Mlhy 9 dnů.                                                                                          

SRPEN  – slunný, suchý měsíc,           
27 slunných dnů, z toho 17 tropických, 
7 dnů pršelo, celkem napršelo 37,5 mm 
srážek. Ranní teploty od 7°C°do 23°C, 
odpolední od 19°C do 37°C. Ke konci 
měsíce nastalo ochlazení.                                                                                                                                                              

ČERVENEC - nadměrně suchý měsíc, 
28 slunečních dnů s tropickými 
teplotami, 16 tropických dnů. Teploty  
ranní od 7°C do 20°C, odpolední          
od 16°C  do 37°C. V polovině měsíce 
dešťové srážky tři dny, napršelo 24,6 
mm srážek.                                                                                                                        

ČERVEN  –  měsíc  s  kol ísavými 
teplotami- ranní od 10°C do 20°C, 
odpolední od 15°C do 31°C. Bylo šest 
t r o p i c k ý c h  d n ů ,  t ř i  b o u ř k y ,                    
23 slunečných dnů. Napršelo 64, 2 mm 
srážek.                               

KVĚTEN – suchý měsíc s letními 
teplotami, napršelo 13,7 mm srážek. 
Slunce sví�lo 25x. Teploty - ranní od 7°C 
do 20°C, odpolední od 17°C do 33°C. 
Pět tropických dnů od 27.5. do 31.5., 

teploty 33°C.                                                                                                                                                                     

ÚNOR - suchý, slunný a mrazivý 
měsíc. Pršelo 2x, napršelo 2,2 mm 
srážek. Slunce sví�lo 21x, sníh padal 2x, 
jak napadl, roztál. Teploty – ranní        
od -15°C do +  5°C ,  odpolední               
od – 4°C do   + 6°C. Holomrazy.                                                                                                                                                                              

ZÁŘÍ – měsíc s letními teplotami- 
slunce sví�lo 22x. Pršelo 6x, celkem 
napršelo 36,3 mm srážek. Teploty ranní 
od 8°C do 16°C, odpolední od 14°C do 
30°C /12.9.,19.9./. Od 22.9. ochlazení, 
26.9. přízemní mrazík.                                                                                                                                              

DUBEN – slunný, teplý měsíc, 24x 
sví�lo slunce, srážky 7x. Za měsíc 
napršelo 58,3 mm srážek. Teploty  ranní 
od +2°C do +15°C, odpolední od +7°C 
do 28°C. Teploty dosahovaly letních 
hodnot.         

BŘEZEN – sněhu více než v únoru 
padal 5x, nejvyšší sněhová pokrývka     
6 cm. Celkový úhrn srážek byl 35,6 mm. 
Teploty kolísavé, ranní od -21°C do +7°C  
/1.3./, odpolední od -3°C do +20° C.                                                                                                                                                                                   

LISTOPAD - mlhavý a suchý měsíc, 
16x mlha, pršelo 5x, napršelo 8,5 mm 
srážek. Slunce sví�lo 11x. Ranní teploty 
se v 1. polovině měsíce pohybovaly     
od 0°C do 10°C, ve druhé polovině       
od –6°C do -8°C, odpolední od 0°C 
do18°C.

LEDEN  –  měs íc  s  nezvyk lými 
teplotami a téměř bez sněhu. Počasí 
připomínalo jaro. Pokud sníh napadl, 
hned zase roztál. Nejvyšší sněhová 
pokrývka dosáhla 4 cm. Sníh padal 7x, 
pršelo 12x. Teploty ranní od -3°C         
do +6°C, odpolední od -3°C do + 13°C.                                                                                                    

PROSINEC – deš�vý měsíc, pršelo 
19x, celkem napršelo 94,0 mm srážek. 
Sněžilo 3x, nejvíce napadlo 3cm sněhu. 
Slunce sví�lo 3x. Teplý měsíc. Ranní 
teploty od -3°C do +7°C, odpolední     
od +2°C do +9°C.                                                                                                                                                     

Jaké bylo počasí v našem regionu v roce 2018                                                                                                                                  

Možná je načase pozvednout trochu 
zdejšího kulturního ducha. Hledáme 
každého místního i přespolního, kdo má 
odvahu a chuť opus�t pohodlí své nory, 
vyjít mezi lidi a něco nového vymýšlet     
a tvořit (věk, pohlaví ani vzdělání 
nerozhoduje). Vítáni jsou herci i neherci, 

hudebníci, výtvarníci, tanečníci, zpěváci, 
technici..., zkrátka všichni!

Touto cestou budou také všichni 
zájemci informováni o termínu a místě 
první schůzky. Věřím, že naše město není 
ještě úplně vyhaslé a že se podaří 
vykřesat alespoň dvě hrstky zapálených 
lidí.                          

Hrstka místních nadšenců by ráda 
oživila již dávno zapomenutou tradici 
benešovského ochotnického divadelní-
ho souboru. 

                              Iveta Effenbergerová

Přihlásit se můžete na uvedené          
adrese: BOD19@seznam.cz.

Oživujeme tradice - ochotnický divadelní soubor
Další výlet se koná 22.2.2019. 

Pojedeme z náměs� v 11:58 hod. 
autobusem do Valkeřic, vydáme se na 
roz h l e d n u  Ko h o u t ,  v rá� m e  s e               
po turis�cké cestě do Benešova, kde se 
ještě zajdeme podívat na Ploučnickou 
vyhlídku. Celková délka trasy je 6,5 km. 
Výletů se může zúčastnit každý bez 
rozdílu věku. 

Případné dotazy směrujte na email 
poutn ikovaz@s eznam. cz  n eb o            
na tel. 728808208.            

                            Zdena a Jan Ušákovi

12.1. se uskutečnil náš první výlet se 
za�m neoficiálním odborem KČT 
Benešov nad Ploučnicí. Začínali jsme  
na náměs� v Benešově nad Ploučnicí    
a kolem řeky Ploučnice jsme se vydali 
na hrad Ostrý. Následně jsme se           
po cyklostezce se vrá�li do Benešova. 
Výlet jsme poté zakončili v cukrárně 
Pusinka. Celkový okruh měl 6 km. 

26.1. jsme se vydali vlakem do České 
Kamenice, kde jsme se podívali            
na Jehlu, Bratrské oltáře a kamenické 
vyhlídky. Výlet jsme zakončili pro 
změnu v kamenické hospůdce. Celková 
délka trasy byla 6 km.  

S KČT Benešov n/Pl. 

Historický snímek benešovského hřbitova - zdroj: MěÚ



                                       Mgr. M. Šmídová

Začátek nového roku, kdy si žáci ještě 
užívali vánoční prázdniny doplněné 
ředitelským volnem, věnovali všichni 
pedagogič� pracovníci školy společné 
práci. V pátek 4. ledna 2019 se v rámci  
p ro b íh a j í c íh o  p ro j ekt u  M AP I I 
(CZ.02.3.68/0.0/0.0/17_047/0008611) 
uskutečnil v aule workshop zaměřený 
n a  p o d p o r u  š ko l  v  p l á n o v á n í                  
a provedení analýzy potřeb školy          
v  rámci  podak�vi ty  2 .7 .  C í lem 
p r a c o v n í h o  s e t k á n í  v š e c h 
pedagogických pracovníků školy byla 
příprava podkladů pro zpracování 
sebereflexe školy  a získání podkladů 
pro zpracování analýzy výchozího stavu 
školy (SWOT analýzy), zpracování 
p o t ř e b  p r o  d a l š í  r o z v o j  š ko l y                   
v oblastech - čtenářská gramotnost      
a rozvoj potenciálu každého žáka, 
matema�cká gramotnost a rozvoj 
potenciálu každého žáka, rozvoj 
potenciálu každého žáka v jiných 
oblastech a další potřeby rozvoje školy. 
Workshop zahájil ředitel školy Mgr. 
Jakub Zelený, který přivítal všechny 
přítomné a předal slovo realizátorům 
setkání - členům realizačního týmu 
projektu. V úvodu se seznámili 
přítomní pracovníci s nástrojem ČŠI      
k hodnocení škol - dokumentem 
Kvalitní škola. V další čás� se po 
rozdělení do pracovních skupin pus�li 
do tvorby podkladů, ve kterých se         
z každé sledované oblas� zaměřili na 
silné a slabé stránky naší školy. Po práci 
ve skupinách následovala prezentace 
výstupů a diskuse k jednotlivým 
zjištěním. Vedení školy tak získalo 
výsledky pro další práci na tvorbě 
dokumentů,  jej ichž c í lem bude 
vytvoření strategického plánu rozvoje 
š ko l y.  Z ávě r  wo r ks h o p u  p at ř i l 
manažerce projektu - paní Haně 
Blažkové, která shrnula a zhodno�la 

celý workshop a všem poděkovala za 
účast a odvedenou práci.

Hned v pondělí 7. ledna 2019 zavítali 
do jednotlivých tříd školky a školy Tři 
králové. V rámci rozvíjení tradic si je 
připravili žáci 8. C s třídní učitelkou 
H a n o u  F ra n c l o vo u .  V  k rát ké m 
programu připomněli dětem a žákům 
tříkrálový příběh a lidové pranos�ky, 
které k němu patří. V mateřské škole 
byla návštěva Tří králů příležitos�          
k rozbalení vánočních dárků, které dě� 
v jednotlivých třídách pod stromečkem 
našly. Na závěr Tři králové popřáli všem 
štěs�, úspěchy a zdraví v novém roce 
2019.

V prosinci a v lednu se uskutečnila 
také školní kola jazykových olympiád.   
V Olympiádě v německém jazyce si své 
znalos� vyzkoušelo celkem 32 žáků od 
7. po 9. třídy. V jednotlivých částech -  
poslechu s porozuměním, čtení             
s  p o r o z u m ě n í m  a  t a k é  p s a n í                   
v německém jazyce prokázali nejlepší 
znalos� A. Matoušková ze 7. A v mladší 
kategorii a V. Mar�nek z 9. A ve starší 
kategorii. Oba vítězové budou školu 
reprezentovat v únorovém okresním 
kole. V Olympiádě v anglickém jazyce 
se soutěžilo také ve  dvou kategoriích – 
v kategorii žáků 6. a 7. tříd soutěžilo 24 
žáků a v kategorii 8. a 9. tříd 31 žáků. 
Soutěžící museli prokázat své znalos�  
v poslechu cizojazyčného textu a čtení 
s porozuměním. Vítězové v mladší 
kategorii K. Kounovská a J. Urbánek 
(oba 6. A), dále V. Mar�nek (9. A) a D. 
Taichová (8. B) ve starší kategorii budou 
n a š i  š ko l u  ta ké  re p reze nto vat                
v okresním kole. Ve čtvrtek 17. ledna 
2019 proběhlo v Děčíně okresní kolo 
Dějepisné olympiády, ve kterém měla 
naše škola mezi celkem 37 soutěžícími 
žáky 8. a 9. ročníků ZŠ a stejných 
ročníků víceletých gymnázií dva 

reprezentanty. Velmi pěkný výsledek – 
4. místo si svými znalostmi vybojoval J. 
Mar�nec z 8. C, druhý náš reprezentant 
M. Werner z 8. B se umís�l v polovině 
soutěžního pole. Oběma chlapcům 
gratulujeme. Dvě dvojice žáků 9. tříd  
se zúčastnili počítačové soutěže, 
kterou v rámci  Dne počítačové 
gramotnos� pořádá pro žáky 8. a 9. tříd 
EOA Děčín. Soutěžící žáci si ve dvojicích 
o vě ř u j í  zá k l a d n í c h  p o č í ta čo vé 
dovednos� - práci s Wordem, Excelem, 
emai lem,  internetem, obrázky, 
systémem. Obě naše dvojice prokázaly 
dobré znalos� a umís�ly se na předních 
místech - L. Zavřel a A. Buriánová oba   
z 9. B získali krásné 3. místo a M. Š�pek 
a J. Soor oba z 9. A skončili na 4. místě. 
Všem reprezentantům blahopřejeme. 
Koncem měsíce, po uzávěrce BN         
se ještě konaly další soutěže – městské 
kolo pěvecké soutěže Skřivánek, 
okresní kolo Olympiády v českém 
jazyce a také školní kolo Zeměpisné 
olympiády. O výsledcích budeme 
informovat v příš�m čísle BN.

Protože se v lednu bilancuje, tak na 

závěr výsledky výchovy a vzdělávání 

našich žáků za 1. polole� školního roku 

2 0 1 8 / 1 9 .  Z a  1 .  p o l o l e �  m ě l o 

vysvědčení s vyznamenáním 259 žáků, 

z toho 126 žáků se samými jedničkami. 

Bohužel ale také 4 žáci neprospěli         

z některého z vyučovacích předmětů. 

Většina žáků byla z chování hodnocena 

jedničkou. Průměrně zameškal jeden 

žák 59 hodin. Do dalšího polole� 

přejeme všem žáků hodně úspěchů.
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Informace ze ZŠ a MŠ 

18. 2.2019 do 22. 2.2019
jarní prázdniny pro okres Děčín

5.4.2019
zápis k základnímu vzdělávání 
do ZŠ pro školní rok 2019/20.

10.5.2019 
zápis k předškolnímu vzdělávání 
do MŠ pro školní rok 2019/20.



                               Vladimír Šefl, 2018 

Továrna Illa zastavila svou činnost 
31. prosince 1949. V roce 1950 vznikla 
v objektu Illa strojní traktorová stanice 
(dále jen STS), úzce spolupracující         
s benešovským JZD. Byla určena          
na opravu všech hospodářských strojů      
a také na kování koní. Na poli u STS 
p ů s o b i l  též  s p o l e k  c h o vate l ů .                
V 80. letech došlo k částečné realizaci 
výstavby řadových garáží. STS oficiálně 
zanikla až 4. dubna 1997. Už v roce 
1996 se do tohoto velkého výrobního 
objektu přestěhovala společnost 
Envig, později se transformující           
do holandské společnos� Bronswerk 
Heat Transfer. Ta zde sídlí již pod zcela 
novým názvem až do dnešních dní         
a čile se rozrůstá. Od 1.ledna 2019 nese 
společnost  jméno Benvig  Heat 
Transfer, spol. s r.o.

Celá tato dnes zastavěná oblast 
kolem hlavní budoyy Illa byla loukou, 
která bývala několikrát do roka 
zatopena nebo následně i zcela 
zamrzlá. Proměnila se tak v ledovou, 
mrazivou plochu a místu se mezi 
benešováky říkalo “Nová Sibiř“. 

V roce 1919 po velké průtrži mračen 
vzniklo z celého místa jedno velké jeze-
ro. Jako na svou pravzpomínku na tuto 
událost po letech vzpomínala i jeho 
dcera Margarete Sturm. Tehdy je jako 
jedno z dě� ze zahradnictví, zachraňova-
lo společně se svými sourozenci ze spárů 
vodstva ve člunech. Po této zkušenos� 
pohár trpělivos� panu Sturmovi přetekl. 
Započala jeho práce na přehradě lemují-
cí okraj řeky. Toto dílo se ve finále táhlo 
celých sto metrů od dnešní lávky přes 
řeku směrem na Děčín. Trvalo mu to 
několik let, vše dával dohromady svými 
vlastními silami. Ploučnice od té doby 
ztra�la svou pověstnou sílu. Přehrazení 

řeky odolalo i ark�ckým mrazům            
z počátku roku 1929.

Budovu nechal v roce 1885 postavit 
Josef Pietschmann, který v té době již 
vlastnil přádelnu na tzv. Svaté louce 
pojmenovanou Josefsthal (později též 
Benar 05). Stavba čp. 288 patřící           
k Děčínské ulici stála celých 35.000 
zlatých a byla využívána jako barvírna 
příze. Nicméně panu Pietschmannovi 
se v této činnos� příliš nedařilo, a tak 
prodal barvírnu společnos� bratří 
Grohmannů, kteří zde barvili až do roku 
1904. Poté se interiéry využívaly pouze 
jako sušící komory. Až v roce 1908 budo-
vu zachvá�l ničivý požár. Ve spojení       
s venkovní vichřicí přišla budova           
o celou střechu. V červnu 1912 si     
prostory pronajala firma „Stanz       
und Emaillierwerke G. m. b. H.“    – 
společnost vyrábějící smaltované  
nádobí, která bohužel brzy zbankroto-
vala. V roce 1913 investovala velké 
prostředky do rozvoje a rozšíření výro-
by, ale už v roce 1914 se ocitla v insol-
venci. Po kratší pauze zde ke konci války 
založila pobočku firma Heinrich Koldt   
a synové – tzv. Illa-Werke (společnost   
z Děčína, založena již v roce 1886).  
Rozjezd nějakou dobu trval a díky velké 
konkurenci se firma    v republikovém 
měřítku nikdy neprosadila, na druhou 
stranu to byla velmi silná lokální značka 
v produkci  polévkových koření,       
omáček či dochucovadel gulášů.          
V nájmu zde jeden čas byla i firma 
"Chemische Werke. Ing. Seidel", jež se 
však brzy přesunula do Děčína Starého 
města. 

Jak došlo k proměně?

Ke konci roku 1917 sháněl majitel 

p o d n i k u  I l l a  n ě k o h o ,  k d o  b y 
obhospodařoval půdu na pozemcích 
této firmy. Někoho, kdo by pomáhal 
vybudovat svébytnou zeleninovou,      
a především bylinkovou zahradu.  
Volba padla na paní Sturmovou, 
manželku zahradníka a zelináře             
z Děčína čp. 341  z tzv. "Villa Franze", 
který ovšem v té době musel narukovat 
do císařské armády. 

Nastala těžká doba, s čím dál 
ob�žnějším zásobováním obyvatelstva 
potravinami. Jedním z rozhodujících 
aspektů pro přije� této práce bylo i to, 
že jí společnost Illa poskytla kozu,         
o kterou se mohla mohla v zahradnictví 
starat a zajis�t �m tak mléko pro svých 
pět dě�.

Celá plocha byla nejprve vyčištěna   
a poté srovnána do roviny. Mezi�m si 
pan Sturm prožil zaje� v Itálii i návrat 
domů. Vrá�l se ke konci roku 1918 již 
rovnou do Benešova, kde se šťastně 
shledal se svou početnou rodinou         
a plnou silou se pus�l do práce na 
zahradnictví. Brzy přišel na to, že mu 
čáru přes rozpočet dělaly neustálé 
povodně, které vždy většinu zeleně, 
skleníků a dalšího vybavení smetly       
a místo vyčis�ly.

V roce 1935 se společnost Illa Werke, 
kterou řídil Eugen Koldt, dostala do 
fi n a n č n í c h  p o � ž í  a  s n a ž i l a  s e 
dohodnout s věřiteli na vyrovnávacím 
řízení. Po dvou letech bohužel došlo     
k úplnému úpadku a vyhlásil se konkurs 
společnos� (závazky věřitelům se 
blížily téměř k 2 milionům korun). 
Firmu nakonec koupila švýcarská 
společnost Maggi, která utvořila 
komanditní společnost Illawerke        
dr. Voigt a comp. (firmu tehdy řídil 
Karel Voigt z Benešova nad Ploučnicí    
a Kurt Bühler z Berlína). Předmět 
podnikání zůstal nedotčen. Tedy 
především produkce potravinových Illa 
výrobků. Společnost na konci války 
zaměstnávala asi 25 zaměstnanců        
a produkovala až 200.000 kilogramů 
polévkového koření ročně. Vybavení    
a prostory obsáhly 3 míchací stroje, 
stroj na čištění mouky, na krájení 
zeleniny,  sušárnu, zámečnickou            
a truhlářskou dílnu, kotelnu a čis�cí 
kanalizační zařízení. Továrna v té době 
trpěla velkým množstvím potkanů.    
Po druhé světové válce byl národním 
správcem určeným přímo společnos� 
Maggi Viktor Svoboda z domu čp. 416. 
V roce 1948 patřila společnost pod 
národní podnik "Československé 
mlýny" a konečně v listopadu 1949 pod 
"Průmysl mléčné výživy" v Praze.

Historie objektu čp. 288 - Illa/STS/Bronswerk/Benvig
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Pietschmannova barvírna

Illa Werke
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Dne 19.2.2019 

uplyne 25 let od 

úmr� našeho syna
MICHALA  PIPKY.
Kdo ho měl rád, 

vzpomene,

Vzpomínají rodiče, sestra a ostatní 

příbuzní.

kdo jeho smrt 

zavinil, snad 

nezapomene.

Vzpomínáme 

K d o  j s t e  h o 

znali, vzpomeňte s námi.

Dne 22.2.2019 

jsou tomu 4 roky, 

co nás opus�l náš 

ta�nek, dědeček, 

strýček, manžel    

a kamarád
PAVEL  PRITULA

           Kontakt: 702 555 105

Nerudova 526, Benešov nad Ploučnicí

Oznamujeme, že čis�rna oděvů + 
čis�rna peří, bude v provozu na adrese: 
Zdeňka Neubauerová

(u hasičárny)

Čis�rna + čis�rna peří 

T R A F I K A  Z D E Ň K A  -  c h c e m e 
poděkovat všem našim zákazníkům, 
kteří nám byli věrni celých 13 let. Jen 
nás mrzí, že jsme musely ukončit 
podnikatelskou činnost, ale dnešní 
doba nám neumožnila dál podnikat. 
Který malý podnikatel má 6,5 % marži? 
Všechno je státem řízené a náklady na 
činnost se stále zvyšují. Děkujeme vám. 
Cigarety, noviny si dnes můžete koupit 
u pana Vernera v hračkárně u mostu     
a čis�rna a péřové výrobky budeme 
poskytovat u nás doma na adrese 
Nerudova 526 u hasičárny. Tuto službu 
jsme chtěly pro vás zachovat. Děkuji 
také panu starostovi Pavlu Urxovi, že 
tuto službu zajis�l na stránkách 
Benešovského zpravodaje a také 
děkujeme našim hasičům, že nám 
pomohli s ukončením činnos�. Těšíme 
se, že se budeme v našem městě             
i nadále potkávat, že zavřením 1 trafiky 
život nekončí. Děkujeme. Mějte se moc 
hezky,  vaše  Zdeňka  a  Maruška 
Neubauerovi. Kontakt na sběrny prádla 
a peří: tel. 702 555 105 po dohodě.

Poděkování 

                                     Ing. Rudolf Čech

Zájemci z řad seniorů přijďte se 
podívat a informovat se o činnos� 
benešovského Klubu seniorů.

Každé čtvrtle� je připraveno členy 
Klubu seniorů "narozeninové" posezení 
s přípitkem, kávou a zákuskem pro 
všechny přítomné (z příspěvků členů). 
Oslavencům je popřáno a předán malý 
dárek. 

V září 2018 to bylo 6 let, kdy se 
členové Klubu seniorů začali scházet       
v nově vybudovaných prostorách 
bývalého učiliště OSP pod kinem. Klub 
měl v roce 2018 celkem 52 evidovaných 
členů. Zřizovatelem Klubu seniorů je 
Město Benešov nad Ploučnicí a jeho 
provoz zajišťují členové Klubu od pondělí 
do pátku, v době od 9:00 do 12:00 hodin.

V pátek 28. prosince 2018 se sešlo    
32 členů Klubu seniorů, aby oslavili 
"Silvestra" a zhodno�li uplynulý rok. 
Vzpomínalo se na společné akce se 
seniory z partnerského města Heidenau 
a akce organizované městem a Centrem 
dě� a mládeže v Benešově n.Pl. A že jich 
bylo hodně... Rosenmontag, Velikonoční 
tvoření, MDŽ, Stad�est, Slunovrat, 
Bowling, Kavárničky, Olympiáda seniorů 
(plavání, kroket, kuželky, petanque), 
Keramika, Soutěž ve společenských 
hrách, Vánoční tvoření a Šipkařské 

turnaje. Pro zajímavost jsem spočítal, 
kolikrát se hodilo šipkami na terče v roce 
2018. Odehrálo se 6.856 her. V každé hře 
hodil hrající 18 šipek. Celkem se tedy na 
terče odházelo neuvěřitelných 123.408 
šipek.

Jménem, doufám, že všech benešov-
ských seniorů, děkuji představitelům 
města a to jak bývalým, tak i současným,     
za dlouhodobou podporu občanů           
v seniorském věku. 

Rok 2018 v Klubu seniorů

Info: Po - Pá od 9:00 do 16:00 hodin, 

telefon 601576270, 728605840, 

www.drubezcervenyhradek.cz 

Výkup králičích kožek - cena dle 

poptávky. 

Prodej  7.  března 2019           

v Benešově nad Ploučnicí        

u vlakového nádraží od 14:20 

hodin.

cena 169,- až 209,- Kč za kus. 

Drůbež Červený Hrádek prodává 

slepičky našeho chovu typu Tetra 

hnědá, Dominant ve všech barvách      

a slepičky Green Shell - typu Araukana. 

Stáří 14 až 19 týdnů, 

Prodej slepiček Pozvánka

Benešov nad Ploučnicí

7. února od 10 hod.
Turnaj se koná ve čtvrtek

Ámos

Prší

v Klubu seniorů

Žolíky

Člověče nezlob se
Dáma

na
Srdečně vás zveme

soutěž ve společenských hrách
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